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Protokół nr 11 
z posiedzenia Komisji Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia 

 w dniu 13 listopada 2019 roku, 
Sala Błękitna, Urząd Marszałkowski w Katowicach, ul. Ligonia 46 

 
Posiedzenie prowadził Dariusz Iskanin, Zastępca Przewodniczącego Komisji. 
Członkowie Komisji Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia zgodnie z listą obecności 
(załącznik nr 1 do protokołu). 
W posiedzeniu wzięli goście zgodnie z listą obecności (załącznik nr 2 do protokołu). 
 

PORZĄDEK POSIEDZENIA: 
 

1. Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku.  
2. Opiniowanie projektów uchwał Sejmiku Województwa Śląskiego.  
3. Sprawy różne. 
 
Ad. 1 
Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku. 
Zastępca Przewodniczącego Komisji Dariusz Iskanin, rozpoczął posiedzenie 
Komisji. Stwierdził quorum potrzebne do podejmowania opinii i wniosków przez 
Komisję. Powitał wszystkich obecnych na posiedzeniu - członków Komisji oraz 
zaproszonych gości. 
Następnie przedstawił przesłany pocztą i mailowo porządek posiedzenia.  
Porządek posiedzenia został przyjęty przez aklamację. 
 
Ad. 2 
Opiniowanie projektów uchwał Sejmiku Województwa Śląskiego. 
Zastępca Przewodniczącego Komisji Dariusz Iskanin poinformował, że pierwszy 
projekt uchwały zawarty na druku VI/178 dotyczy przeznaczenia dodatkowych 
środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w 
wysokości: 467 353 zł na bieżącą działalność zakładów aktywności zawodowej. 
Następnie poprosił Panią Dyrektor Barbarę Daniel o omówienie projektu.  
p.o. Dyrektora Wydziału Zdrowia i Polityki Społecznej Urzędu Marszałkowskiego 
Województwa Śląskiego Barbara Daniel wyjaśniła, że przekazujemy środki z 
Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych. Dostajemy pulę 
pieniędzy i przekazujemy zakładom aktywności zawodowej. W drodze uchwały Sejmik 
określa rodzaje działań, które są wspierane. Otrzymaliśmy informację z centrali 
PFRON, że zwiększa się pula pieniędzy o te 467 353 zł i dodajemy je na 
funkcjonowanie zakładów aktywności zawodowej. Jest to związane z przeznaczeniem 
większych pieniędzy na wynagrodzenie w zakładach aktywności zawodowej osób 
niepełnosprawnych.  
Zastępca Przewodniczącego Komisji Dariusz Iskanin uzupełnił, że zgodnie z 
uzasadnieniem ta kwota zwiększenia wynosi 750 zł na osobę. Tych osób w 14 
zakładach jest 623 osoby. W załączniku do uchwały jest wymienionych 14 tych 
jednostek, czy to są wszystkie zakłady? 
p.o. Dyrektora Wydziału Zdrowia i Polityki Społecznej Urzędu Marszałkowskiego 
Województwa Śląskiego Barbara Daniel odpowiedziała, że tak. Mamy najwięcej 
zakładów aktywności zawodowej w kraju. Kolejne podmioty ubiegają się o ten status 
zakładu ale muszą przejść ścieżkę i przygotować funkcjonowanie takiego ZAZ-u. Na 
dzień dzisiejszy to 623 osoby w 14 zakładach.  
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Radna Dorota Konieczny – Simela upewniała się, czy ta ścieżka jest otwarta dla 
podmiotów które chciałyby ubiegać się o status zakładu aktywności zawodowej? 
p.o. Dyrektora Wydziału Zdrowia i Polityki Społecznej Urzędu Marszałkowskiego 
Województwa Śląskiego Barbara Daniel odpowiedziała, że ścieżka jest otwarta ale 
środków nie ma. Trzeba złożyć wniosek. Wówczas sprawdzamy czy wniosek spełnia 
wszystkie wymogi narzucone przez Państwowy Fundusz Rehabilitacji Osób 
Niepełnosprawnych i dopiero potem szukamy środków finansowych.  
Radna Dorota Konieczny – Simela zapytała, czy ustalonej kwoty na osobę nie można 
zmnienić? 
p.o. Dyrektora Wydziału Zdrowia i Polityki Społecznej Urzędu Marszałkowskiego 
Województwa Śląskiego Barbara Daniel odpowiedziała, że kwota jest określona. 
Teraz ta kwota uległa zwiększeniu. Kolejne zwiększenie będzie od stycznia - będzie 
więcej osób zatrudnionych, bo były wnioski z ZAZ-ów o zwiększenie zatrudnienia osób 
niepełnosprawnych. Kwota jest stała, wynika z rozporządzenia.  
Radna Dorota Konieczny – Simela zapytała, czy poza tymi środkami Urząd 
Marszałkowski, Marszałek Województwa dokłada tutaj jeszcze jakieś środki? 
p.o. Dyrektora Wydziału Zdrowia i Polityki Społecznej Urzędu Marszałkowskiego 
Województwa Śląskiego Barbara Daniel odpowiedziała, że dokłada. W momencie, 
kiedy zakład nie prowadzi działalności gospodarczej i nie ma przychodów. To zależy 
jaki jest organizator. W pewnym momencie to było dosyć wysokie obciążenie dla 
budżetu. Było dużo tych wniosków. Zarząd decydował, że w momencie kiedy zakład 
nie będzie ubiegał się o dodatkowe środki z budżetu Województwa jest zielone światło 
na tworzenie kolejnych ZAZ- ów. Był problem z niektórymi ZAZ-ami, które nie potrafiły 
wywiązać się z tych środków, które dokładają z działalności gospodarczej. Mamy 
katalog na temat działalności tych 14 ZAZ-ów. Jeżeli Radni będą zainteresowani 
chętnie podzielą się tą wiedzą. Budżet Województwa zapewnia do 10%, w przypadku 
kiedy nie ma innych przychodów – taki jest zapis w budżecie.  
Zastępca Przewodniczącego Komisji Dariusz Iskanin wobec braku dalszych pytań 
przeszedł do głosowania i zapytał, kto jest za pozytywnym zaopiniowaniem projektu 
uchwały? 
Wynik głosowania: za – 12, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Opinia: Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia na posiedzeniu w dniu 
13 listopada 2019 roku przyjęła pozytywną opinię dotyczącą projektu uchwały 
Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie przeznaczenia dodatkowych 
środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w 
wysokości: 467 353 zł na bieżącą działalność zakładów aktywności zawodowej 
(druk VI/178).  
 
Zastępca Przewodniczącego Komisji Dariusz Iskanin poinformował, że kolejny 
projekt jest zawarty na druku VI/179 i dotyczy przyjęcia Programu współpracy 
Samorządu Województwa Śląskiego z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami 
wymienionymi w art. 3 ust.3 ustawy o działalności pożytku publicznego i o 
wolontariacie na rok 2020 
Kierownik Referatu Projektów Społecznych Wydziału Obsługi Zarządu i Sejmiku 
Janusz Frietag zasygnalizował, że referat, który reprezentuje odpowiada za 
koordynację przygotowania Programu współpracy z organizacjami pozarządowymi. 
Zgodnie z ustawą musimy ten Program przyjąć do 30 listopada roku poprzedzającego 
okres obowiązywania Programu. Program jest efektem wspólnej pracy Samorządu 
wraz z organizacjami pozarządowymi. Program odbiega nieco tematycznie od 
Programu, który obowiązuje w tym roku. Jest to efekt propozycji przedstawionej przez 
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same NGO. Procedura polegała na tym, że wstępnie na Radzie Działalności Pożytku 
Publicznego została przekazana informacja do przedstawicieli szczególnie organizacji 
pozarządowych z prośbą o to, czy są jakieś uwagi, jakieś propozycje co do tego 
Programu. Otrzymaliśmy propozycje ze strony samorządowej. Na podstawie 
wspólnych spotkań, rozmów opracowany został dokument, który następnie został 
przekazany do konsultacji z wydziałami merytorycznymi Urzędu Marszałkowskiego. 
Uwagi na bieżąco były uzupełniane. Przed kolejnym etapem, jakim są konsultacje 
społeczne, Rada Działalności Pożytku Publicznego wstępnie zaakceptowała projekt 
Programu współpracy. Konsultacje społeczne zostały przeprowadzone od 23 września 
do 7 października. W ramach konsultacji nie wpłynęły żadne uwagi. Po tych 
konsultacjach już formalnie Rada Działalności Pożytku Publicznego Województwa 
Śląskiego zatwierdziła, zaakceptowała zapisy Programu współpracy, który został 
Państwu przedłożony. Po akceptacji Zarządu Program trafił do komisji sejmikowych, 
jeśli będzie przyjęty przez Sejmik będzie obowiązywał w 2020 roku. Kwota 
zaproponowana na zadania jeśli chodzi o współpracę z organizacjami pozarządowymi 
– to nie mniej niż 8 mln zł. Ostateczna wysokość tej kwoty będzie uzależniona od 
projektu budżetu. Generalnie nie może być mniejsza niż 8 mln zł  
Radna Dorota Konieczny – Simela interesowała się częścią Programu dotyczącą 
Kultury i Dziedzictwa Narodowego. W punkcie 2 podpunkt a) Dziedzictwo… (w tekście 
Programu w Rozdziale 5 Priorytetowe zadania publiczne) jest wymieniona 100 
rocznica urodzin Leopolda Tyrmanda i pokazano ją w ramach wydarzeń 
okolicznościowych w skali kraju. Zapytała w jaki sposób będzie się to przekładało na 
to, co się będzie działo w skali kraju? 
Kierownik Referatu Projektów Społecznych Wydziału Obsługi Zarządu i Sejmiku 
Janusz Frietag odpowiedział, że to jest sygnał dla organizacji pozarządowych, że w 
tym zakresie możemy realizować zadania publiczne. Jeśli organizacje pozarządowe, 
będą chciały w tym zakresie brać udział w konkursach, projektach. To jest wola 
środowisk zajmujących się kulturą, by takie zapisy pojawiły się w Programie 
Współpracy.  
Radna Dorota Konieczny – Simela interesowała się, czy będą doprecyzowane jakieś 
pomysły, podmioty będą się mogły do tego ustosunkować i wziąć udział w danym 
konkursie, czy też podmioty same będą mogły wyjść z jakąś inicjatywą?  
Kierownik Referatu Projektów Społecznych Wydziału Obsługi Zarządu i Sejmiku 
Janusz Frietag odpowiedział, że w tym temacie mógłby się szczegółowo 
wypowiedzieć wydział merytoryczny odpowiedzialny za organizację konkursów i zadań 
publicznych w zakresie kultury. Generalnie chodzi o to, by dać szeroki wachlarz 
możliwości. By wnioski, programy, które będą składane na realizację zadań 
publicznych komponowały się z zapisami, które są w Programie.  
Zastępca Przewodniczącego Komisji Dariusz Iskanin podziękował za wyjaśnienia 
Panu Kierownikowi. Zwrócił też uwagę na to, o czym mówiła Pani Radna Konieczny – 
Simela. W nadchodzącym 2020 roku jest szereg okrągłych 100 rocznic różnego 
rodzaju wydarzeń. W mijającym roku mieliśmy 100. lecie wybuchu I Powstania 
Śląskiego. Z inicjatywy Sejmiku i Pana Marszałka temat powstań stał się tematem 
ogólnopolskim. W kolejnym rokuj obok wymienionej rocznicy 100 rocznicy urodzin 
Leopolda Tyrmanda, mamy 100 rocznicę urodzin Karola Wojtyły, 100 rocznicę 
powstania statutu Organicznego Województwa Śląskiego w Ustawie Konstytucyjnej 
100 rocznicę bitwy Warszawskiej oraz 100 rocznicę II Powstania Śląskiego - też wśród 
wydarzeń w skali kraju. Natomiast o znaczeniu lokalnym są wydarzenia sportowe: 100 
lecie powstania klubów Ruchu Chorzów, Grunwald Ruda Śląska, Wawel Wirek oraz 
100 lecie pierwszych Mistrzostw Polski w Piłce Nożnej.  
Następnie Przewodniczący zapytał, czy ktoś ma jeszcze uwagi do projektu uchwały? 
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Radna Dorota Konieczny – Simela poruszyła kwestię sformułowań zawartych w 
tekście „Programu współpracy ….” w Rozdziale 5 Priorytetowe zadania publiczne 
punkt 2 podpunkt a) „Dziedzictwo …”: Są tutaj wymienione jako wydarzenia o 
znaczeniu lokalnym: 100 lecie powstania klubów Ruchu Chorzów, Grunwald Ruda 
Śląska, Wawel Wirek. Czy każdy podmiot, każda instytucja, nie o zasięgu 
wojewódzkim, mająca jakiś swój jubileusz, może zwrócić się do Samorządu o 
wsparcie?  
Kierownik Referatu Projektów Społecznych Wydziału Obsługi Zarządu i Sejmiku 
Janusz Frietag odpowiedział, że tutaj chodzi o tematykę otwartych konkursów w 
ramach ustawy o działalności pożytku publicznego. W Programie Współpracy są 
wskazówki co do tematyki w ramach priorytetu Dziedzictwa Kulturowego. Nie wyklucza 
to składania lokalnych projektów, celem określenia tych uroczystości, które mogą mieć 
charakter regionalny, a niekoniecznie dotyczą tych wskazanych w Programie. Program 
nakierowuje. To nie jest lista zamknięta wydarzeń. Szczegóły będą określane przez 
poszczególne wydziały merytoryczne. Wnioski poszczególnych podmiotów będą 
rozpatrywane w ramach konkretnych konkursów.  
Radna Dorota Konieczny – Simela zauważyła, że to nie wynika z tych zapisów. Z 
zapisów Programu wynika, że jesteśmy skoncentrowani na tych 5 wydarzeniach w 
skali kraju, a wśród wydarzeń o znaczeniu lokalnych mamy wymienione trzy kluby 
sportowe i 100 lecie pierwszych Mistrzostw Polski w Piłce Nożnej. 
Kierownik Referatu Projektów Społecznych Wydziału Obsługi Zarządu i Sejmiku 
Janusz Frietag podkreślił, że to nie zamyka drogi dla innych wydarzeń. To są tylko 
przykłady.  
Radna Renata Caban zaproponowała, by dołożyć zapis mówiący o tych innych równie 
ważnych dla Województwa wydarzeniach. Należałoby zredagować odpowiednio zapis 
pkt 2 ppkt a) w tej intencji.  
Radny Klaudiusz Komor zauważył, że może to być autopoprawka Zarządu.  
Zastępca Przewodniczącego Komisji Dariusz Iskanin stwierdził, że nie będziemy 
literalnie formułować tego zapisu teraz. Poprosił jednak się o wprowadzenie przez 
Zarząd autopoprawki w takiej intencji. Zapytał Pana Kierownika, czy dokonanie takiej 
zmiany jest możliwe.  
Kierownik Referatu Projektów Społecznych Wydziału Obsługi Zarządu i Sejmiku 
Janusz Frietag odpowiedział, że w jego ocenie ta zmiana nie jest na tyle istotna, bo 
nie zmieniamy struktury tego dokumentu. Nie chciałby ingerować głęboko w dokument, 
bo przeszedł konsultacje społeczne. Kwestia będzie skonsultowana z Radcami 
Prawnymi. Podkreślił jeszcze raz, że dokument był konsultowany dwukrotnie z Radą 
Działalności Pożytku Publicznego, były konsultacje społeczne.  
Wicemarszałek Województwa Śląskiego Dariusz Starzycki stwierdził, że jeżeli nie 
będzie przeciwskazań proceduralnych (dokument przeszedł ścieżkę konsultacyjną) 
Pan Kierownik zaproponuje stosowną korektę i Zarząd najprawdopodobniej przychyli 
się do tej propozycji.  
Zastępca Przewodniczącego Komisji Dariusz Iskanin zauważył, że zarówno 
Komisja jak i Radni mogą na etapie projektu uchwały zgłaszać propozycje poprawek.  
Jeśli nie będzie formalnej możliwości zmiany zapisu rozumiem, że Pan Kierownik 
dopilnuje tej kwestii.  
Radna Dorota Konieczny – Simela zauważyła, że to o tyle istotne, że w żadnym 
innym miejscu tego dokumentu nie ma nic literalnie wymienionego, poza tym 
katalogiem 8 rocznic. Każdy będzie się tym właśnie sugerować.  
Radna Jadwiga Baczyńska poprosiła o wyjaśnienia dla Radnych, że gdyby jednak 
były formalne przeciwskazania dokonania samej zmiany, że nie ma przeciwskazań do 
innych wydarzeń.  
Wicemarszałek Województwa Śląskiego Dariusz Starzycki podkreślił, że Radni 
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mogą oczywiście dokonywać poprawek. Chodzi jednak o to, czy po dokonaniu zmian, 
nie będzie trzeba poddać dokumentu jeszcze raz konsultacjom.  
Zastępca Przewodniczącego Komisji Dariusz Iskanin wobec braku dalszych pytań 
przeszedł do głosowania i zapytał, kto jest za pozytywnym zaopiniowaniem projektu 
uchwały wraz z zaproponowaną poprawką ? 
Wynik głosowania: za – 14, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Opinia: Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia na posiedzeniu w dniu 
13 listopada 2019 roku przyjęła pozytywną opinię dotyczącą projektu uchwały 
Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie przyjęcia Programu współpracy 
Samorządu Województwa Śląskiego z organizacjami pozarządowymi oraz 
podmiotami wymienionymi w art. 3 ust.3 ustawy o działalności pożytku 
publicznego i o wolontariacie na rok 2020 (druk VI/179) wraz z poprawką. 
Komisja proponuje dokonanie poprawki w tekście „Programu współpracy ….” 
będącego załącznikiem do projektu uchwały w Rozdziale 5 Priorytetowe zadania 
publiczne punkt 2 podpunkt a) „Dziedzictwo …”, której intencją jest 
uwzględnienie w tym obszarze innych ważnych dla województwa wydarzeń 
w skali kraju oraz o znaczeniu lokalnym. Chodzi o podkreślenie, że katalog 
wydarzeń wymienionych w zadaniu priorytetowym „Dziedzictwo …”  nie jest 
zamknięty i nie wyklucza się innych wydarzeń.  
 
Zastępca Przewodniczącego Komisji Dariusz Iskanin zasygnalizował, że są 
jeszcze dwa projekty uchwał dotyczą zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej oraz 
zmian w budżecie. Jeśli chodzi o tematykę Komisji jest zmiana w WPF dotycząca 
Śląskiego Programu Ochrony Zdrowia Psychicznego na lata 2019 – 2022. Zmniejsza 
się limit wydatków bieżących w roku 2019 o kwotę 40 tys. zł.  
p.o. Dyrektora Wydziału Zdrowia i Polityki Społecznej Urzędu Marszałkowskiego 
Województwa Śląskiego Barbara Daniel wyjaśniła, że ponieważ mamy oszczędności 
w wysokości 40 tys. zł. i chcemy przesunąć te środki na inwestycje w Rybniku. Są 
zaangażowane środki Szpitala Psychiatrycznego Rybniku w remont izby przyjęć. 
Pieniądze zostają w psychiatrii, chcemy wesprzeć szpital.  
 
Ad. 3 
Sprawy różne. 
Zastępca Przewodniczącego Komisji Dariusz Iskanin przypomniał, że jest do 
zatwierdzenia protokół nr 8 z posiedzenia Komisji w dniu 21 sierpnia br. Protokół był 
przesłany drogą mailową. Następnie zapytał, czy ktoś ma uwagi do protokołu a wobec 
ich braku poddał przyjęcie protokołu pod głosowanie.  
Komisja w głosowaniu – za: 12, przeciw: 0, wstrzymało się: 0 przyjęła protokół nr 8. 
Wicemarszałek Dariusz Starzycki oraz Pani Dyrektor Daniel zaprosili Radnych do 
udziału w konferencji, która odbędzie się 26 listopada w Muzeum Śląskim na temat 
strategii polityki zdrowotnej. Konferencja jest dużym wydarzeniem, ważnym 
elementem pracy nad Regionalną Polityką Zdrowia, która toczy się od wielu miesięcy 
Zaproszenie na konferencję jest otwarte, na stronie internetowej.  
Wobec braku innych spraw Zastępca Przewodniczącego zakończył posiedzenie.  
 
Protokół sporządziła 
Małgorzata Cieszyńska – Sokołowska 

Zastępca Przewodniczącego Komisji 
Polityki Społecznej i Ochrony 

Dariusz Iskanin 


